
   علي مرادخاني
به بهانه برنامه »نجابت خط«، پنجمين 
محف�ل »اوج هن�ر«، ويژه پاسداش�ت 
مس�عود نجابت�ي ب�ا حجت الاس�ام 
محمدرضا زائري که فع�ال مطبوعاتی 
و رس�انه ای اس�ت درباره ويژگي هاي 
ش�خصيتي و تأثي�ر مس�عود نجابتي 
در ح�وزه گرافيك و طراح�ي ايراني- 
اس�امي ب�ه گفت وگ�و نشس�تيم. 

    
چگونه با اس�تاد نجابتي آش�نا 

شديد؟
من به دليل علاقه ش��خصي ام به كارهاي 
گرافيك��ي و به دليل ن��وع كار مطبوعاتي 
كه انجام مي داديم طبيعت��اً با چهره هاي 
برجس��ته اين هنر در داخل كش��ور آشنا 
بودم. اس��تاد نجابتي هم از كساني بودند 
كه از همان آغاز كه كارهايشان مطرح شد، 
درخشيدند و به عنوان يكي از چهره هاي 
مطرح اين حوزه شناخته  ش��دند. ايشان 
به عنوان يك��ي از چهره هاي ش��اخص و 
متفاوت در هنر گرافيك و به طوركلي در 
حوزه تجسمي در كشور هستند. ابتداي 
آشنايي بنده با ايشان آشنايي دورادوري 
بود كه بعد توفيقي پيش آمد به مرور اين 
ارتباط بيش��تر ش��د و از نزديك با ايشان 

ارتباط برقرار كردم. 
از اخاق و رفتار اس�تاد برايمان 

بگوييد؟
يكي از اولين چيزهايي كه در ارتباط نزديك تر 
با جناب آقاي نجابتي براي افراد جلب توجه 
مي كند دقيقاً منش، خلق وخ��و، روحيه و 
رفتار ايشان است. همه ما به طور طبيعي به 
دليل سابقه ذهني كه از افراد هنرمند داريم، 
تصوري در ذهنمان شكل گرفته است و وقتي 
با كسي روبه رو مي شويم، انتظار داريم با آن 
شابلون و خط كش و چارچوب مقايسه كنيم 
و انتظار داريم كه با آن فرم شخص را ببينيم 
براي همين معمولاً استاد نجابتي در اولين 
برخورد باعث غافلگيري خيلي ها مي شدند؛ 
چراكه از ظاهر و تي��پ و قيافه و رفتار اولين 
گفت وگوها و ديالوگ ها و اولين برخوردها 
شايد اگر كسي ايشان را نشناسد باورش نشود 

كه مسعود نجابتي معروفي كه دنبالش بوده 
همين آدم است. ايش��ان ساده و صميمي و 
خودماني و خيلي متفاوت از آن تصوير و تصور 
ذهني رفتار مي كند. به نظر من ش��ايد اين 
تعبير را بعضي از دوستان ما خوشايندشان 
نباشد ولي من معتقدم كه هنر بزرگ استاد 
نجابتي همين رفتارهاي ايشان است. چون 
به اين كارهاي گرافيك��ي و آثار هنري لوگو 
خيلي ها ممكن است برسند البته كار آقاي 

نجابتي در آن حوزه شاخص است. 
در مورد آثار گرافيكي استاد نجابتي 
صحب�ت کنيد. چ�ه ويژگي هايي 
موجب شده تا اين آثار به عنوان اثر 

ديني شناخته شود؟
آثاري كه ايش��ان در عرصه گرافيك دارند، 
نشان مي دهد اگر كسي آثار ايشان را از ابتدا 
تا الان مرور كند به  طور طبيعي مثل هر فرد 
حرفه اي ممكن است لوگويي براي شركت 
صنعتي پيدا كند و اين امتياز ايشان است كه 
در واقع محدود به يك حوزه خاص نشده اند. 
يك مسئله و نگاه متفاوتي در كارهاي ايشان 
ديده مي شود و همين باعث شده كه ايشان 
نگاهش خيلي با پارامترها و ش��اخص هاي 
حرفه اي به معناي متعارف سازگار نباشد؛ 
يعني همان زماني كه يكي از شاگردان درجه 
چندم ايش��ان براي لوگو ممكن است يك 
رقم آن چناني توقع داشته باشد و لازم باشد 
پرداخت ش��ود، مي بينيد ايشان براي يك 
مؤسسه خيريه اي لوگويي طراحي كرده كه 
براي اين لوگو چند ده ميليون بايد پرداخته 
شود؛ اما مي بينيد اين لوگو را به عنوان هديه 
به مؤسسه خيريه داده اند. ايشان در مسير 
كربلا در ج��اده كف زمين نشس��ته و روي 
پارچه طراحي مي كند و به عنوان يك فرم 
و يك لوگو يا نمادي در هيئت ها و مراس��م 
استفاده مي شود. امتياز نجابتي به نظر من 
اين است كه بسيار هوشمندانه توانسته بين 
دغدغه ديني انقلابي و گرافيك تعادل برقرار 
كند. ما هنرمندان و دوس��تان ارزشمندي 
داش��تيم كه اي��ن دغدغه باعث ش��ده كه 
ضوابط حرفه اي را فراموش كنند. اس��تاد 
نجابتي امتيازشان اين است كه چارچوب 
جايگاه و روال كار حرفه اي خودشان را حفظ 

كرده اند. وقتي كار گرافيكي انجام مي دهند 
چارچوب ه��اي حرفه اي را بس��يار رعايت 
مي كنند. يكي از چيزهايي كه خيلي باعث 
شده من به ايشان ارادت داشته باشم همين 
است. اگر كارگاهي براي يك موضوع ارزشي 
انقلابي برگزار كنيد ايشان از چارچوب هاي 

حرفه اي و از اصول كار كوتاه نمي آيد. 
در مورد ويژگي آموزشي و استادي 
ايش�ان توضيح�ات بفرمايي�د. 
چگون�ه ايش�ان در اي�ن مق�ام با 

دانشجويانشان ارتباط دارند؟
كاراكتر و شخصيت استاد نجابتي براي من 
يادآور چهره هاي برجس��ته هنر كلاسيك 
است؛ يعني كساني كه مي فهميدند استمرار 
و بقاي هنرشان و خودشان در حفظ سلسله 
شاگردي شان هست. بدون تعارف مي خواهم 
عرض كنم اگر آقاي نجابتي مواضع اعتقادي، 
ارزشي و ديدگاه هاي انقلابي و ديني نداشت، 
بسيار بيش از آنچه امروز ديده مي شود، ديده 
مي شدند. شايد در حد چهره هاي برجسته 
بين المللي بايد از ايشان تجليل مي شد؛ اما 
ارزش ايش��ان در همين اس��ت كه حضور و 
استمرار خودش را در شاگردانش مي بيند. 
بخشي از اين مسئله براي آن سخاوت دروني 
و روحي اس��ت كه ناش��ي از يك استغناي 
دروني است كه نياز به آنها ندارد. به تعبيري 
آن داش��ته ها را احت��كار نمي كن��د. بخش 
ديگرش به نظر من اين اس��ت كه ايش��ان 
روحيه رفاقت و صميميت و كار جمعي دارد. 
ش��ايد خيلي به مس��ائل اعتقادي و ارزشي 
ربط نداشته باشد. بعضي از آدم ها شخصيت 
و كاراكترش��ان جوري اس��ت كه فردگرا و 
خودمحور هستند. آقاي نجابتي به نظر من از 
هر زاويه اي به ايشان نزديك شويد و با ايشان 
ارتباط برقرار كني��د اين روحيه كار جمعي 
را در ايشان مي بينيد. اين روحيه معلمي و 
تربيت شاگردي باعث شده تا بارها افرادي 
به ايشان مراجعه كردند و گفته اند كه فلاني 

براي اين كار بهتر از من است. 
اگر بخواهيم يك ويژگي خيلي 
ب�ارز از اس�تاد بگويي�م اولين 
ويژگي که با شنيدن نام استاد به 

ذهنتان مي آيد چيست؟

به نظر من همين صفا و صميميت و صداقت و 
نجابت است كه در ايشان بسيار وجود دارد. 

در کار تخصص�ي گرافي�ك ب�ا 
ايشان کار کرده ايد؟ از اين کارها 

بگوييد. 
در جايگاه��ي نبودم ك��ه در كار تخصصي 
ايشان وارد بشوم و همكاري كنم. در واقع 
ارتب��اط كاري بنده ب��ا ايش��ان مربوط به 
طراحي لوگوي مؤسس��ه سرچشمه است 
كه ما زحمت اين كار را به ايشان داديم. در 
آغاز كار مؤسسه زماني كه حتي اسم آن را 
انتخاب نكرده بوديم با مشورت ايشان قرار 
شد اسم را انتخاب كنيم. از ايشان خواهش 
كردم تش��ريف بياورند. ايش��ان يك بار به 
تهران آمده بودند. هنوز مجموعه راه اندازي 
نشده بود. ايشان تش��ريف آوردند و با هم 
گشتيم و كاركردهاي بخش هاي مختلف 
مجموعه را مرور كرديم. من شرحي از تصور 
خودم درباره مجموعه را به ايشان دادم، قرار 
شد روي اسم ها با هم مشورت كنيم. راجع 
به اس��م هاي مختلفي با هم به جمع بندي 
رسيديم. اين اسم انتخاب شد و بعد از مدتي 
روي لوگو كاركردند. اين بخشي از ارتباط 

بنده با ايشان در حوزه تخصصي بود. 
نكته ديگري اگر داريد بفرماييد. 

فكر مي كنم اس��تاد نجابتي الگوي بس��يار 
قابل توجهي براي حضور در عرصه هنر باشند. 
يكي از چالش هاي جدي كه بع��د از انقلاب 
داشتيم و هنوز هم وجود دارد، موضوع ارتباط 
قش��ر متدينِ انقلابي با فضاي هنري است. 
تجربه هايي هم در طول اين س��ال ها وجود 
داشته است. گاهي تجربه هاي موفقي نبوده، 
گاهي هم تجربه هاي موفقي بوده است. طبيعتاً 
عمر اين تجربه هم طولاني نيس��ت. قبل از 
انقلاب چندان فضاي سنتي ما با فضاي هنر 
به معناي مدرن و امروزي اش ارتباط نزديكي 
نداشت. جريان متدين و مذهبي در دوراني از 
هنرهاي متفاوت و جديد مثل تئاتر يا سينما 
و موسيقي كه به معناي امروزي اش در كشور 
داشتيم، فاصله داشته و چه بسا به اينها قرتي 
بازي و مطربي نگاه مي كرده است. هيچ وقت 
مخاطب مذهبي براي خودش احساس نياز 
نمي كرده است. نهايتاً ارتباط مخاطب مذهبي 
اين بوده كه طرح جلدي براي كتابي توسط فرد 
خوش ذوقي طراحي شود؛ اما بعد از انقلاب به 
دليل نيازي كه در حوزه هايي مثل صداوسيما، 
راديو و تلويزيون به وجود آمد، ارتباط جريان 
متدين و مذهبي و سنتي با اين قالب ها برقرار 
شد.  به نظرم استاد نجابتي يكي از الگوهاي 
شاخص در اين حوزه است كه زندگي و تجربه 
ايش��ان از اين زاويه قابل  مطالعه مي باشد كه 
چطور يك نفر مي توان��د در عين ورود به اين 
عرصه و نفوذ به عميق ترين لايه ها و رش��د تا 
بالاترين سطوح، درعين حال بر اصول، مواضع 
و مباني و ضوابط خودش پايدار بماند و آنها را 
حفظ كند. از اين جهت به نظرم شخصيت آقاي 

نجابتي شخصيت ممتازي است. 
گفتني اس��ت پنجمي��ن برنام��ه اوج هنر، 
پاسداشت هنرمندان انقلاب اسلامي، به بهانه 
تجليل از خدمات ارزنده استاد مسعود نجابتي 
به گرافيك ايران، امروز سه شنبه 28شهريور 
ماه، ساعت 16 در نخلستان سازمان هنري و 

رسانه اي اوج برگزار مي شود. 
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 استاد نجابتی میان دغدغه دینی و انقلابی 
و گرافیک تعادل برقرار کرد

 گفت وگو با حجت الاسام محمدرضا زائري 
به مناسبت بزرگداشت مقام هنري استاد مسعود نجابتي در محفل »اوج هنر«

چرا براي فعالي�ت تبليغي ايتاليا را 
انتخاب کرديد؟

اول اين كه وظيفه دين��ي و كاري من فعاليت 
تبليغي است؛ در اين كس��وت آمده ام تا دين 
اس��لام را تبلي��غ و معرفي كنم؛ البت��ه اين را 
هم بگوي��م براي زندگ��ي و كار علمي ترجيح 
مي دادم در ايران بمانم اما با توجه به وضعيت 
همسرم كه تازه مسلمان ايتاليايي است و رفت 
و آمدهاي زيادي به ايتاليا داشتيم تا خانواده 
خود را ببيند ناگزير ش��ديم در ايتاليا ساكن 
ش��ويم و به عنوان روحاني و مبل��غ در مركز 
»امام مهدي« تا به امروز مشغول به كار شدم، 
اما مس��ئله اي كه اش��تياق من را براي كار در 
اين مركز بيشتر كرد آن است كه بستر اصلي 
كار اين مركز، بومي هاي ايتاليايي است كه به 
اسلام مشرف شده اند؛ اتفاقي كه شايد كمتر 
براي مبلغان خارج از كشور رخ مي دهد اينجا از 
طريق مركز اسلامي امام مهدي با عميق ترين 
لايه هاي اجتماعي و سياس��ي ايتاليا ارتباط و 

همكاري هاي زيادي مي شود. 
با وجود غناي محتوايي، فعاليت هاي 
تبليغ�ي بين الملل�ي کم�ي داريم؛ 
درحالي که وهابيت خيلي پيشتازي 
مي کند. ب�ا توج�ه به اين مس�ئله 
ايتاليايي ها چقدراس�ام حقيقي و 

تشيع را مي شناسند؟
آن چيزي كه متوجه هستم تشيع از زمان انقلاب 
اسلامي ايران رشد زيادي در جهان داشت، اما 
نه رشد نفري و فردي، بلكه رشد فضايي. رشد 
نفري به اين معناست كه شما يك قبيله اي را 
مسلمان كنيد ولي رش��د فضايي يعني فضاي 
جهاني را در اختيار بگيري��د. وهابيت هيچ گاه 
موفق به رشد فضايي نشد. زماني كمونيسم يا 
ليبراليسم هم به اين موفقيت رسيدند و طيف 
زيادي را همراه كردند، اما بعد از پيروزي انقلاب 
اس��لامي به نظر من قدرت اس��لام شروع شد. 
صدور انقلاب در زمان جنگ با وجود مظلوميت 
زيادي كه داش��تيم صورت گرفت اما در زمان 
سازندگي با افت زيادي مواجه بوديم و تنها در 
حوزه هاي خاص اين مسئله را دنبال كرديم. اين 
شد كه فرقه هاي ضاله اي چون وهابيت خود را 

به عنوان اسلام معرفي كرد. 
اخيراً مقام معظم رهبري نامه اي براي 
جوانان اروپايي نوشته اند؛ اين نامه 

چه بازتاب هايي داشته است؟
 نوش��تن نامه توسط ايش��ان كار بزرگي است 
يعني همان فتح فضاي بين المللي. اين مسئله 
شبيه آن است كه در اتوبوسي دو نفر با صداي 
بلند حرف بزنند و فضاي اتوبوس را در دس��ت 
بگيرند به طوري كه ديگر مسافران ناخواسته 
متأثر از صداي آنها قرار گيرند. اصولاً در اختيار 
داشتن فضا مهم است چون اگر فضا را در اختيار 
نداشته باش��يم بايد تك تك افراد را در اختيار 
بگيريم كه كار بسيار سختي است حتي بيشتر 
مواقع به خصوص در اروپا پيامدهاي منفي دارد 
و اسلام هراسي و شيعه هراسي مي آورد و باعث 
محدوديت مي ش��ود. نامه مقام معظم رهبري 
شبيه به همان دو نفري اس��ت كه در اتوبوس 
بلند حرف مي زنند. در بحث تبليغ و اثرگذاري 
نبايد به دنبال تك تك افراد باشيم؛ اگر درعرصه 
بين الملل باشيم با اين شيوه موفق هستيم؛ به 
نظرم هدف رهبر معظم انقلاب هم همين بود 
تا فضا را متأثر كنند؛ از طرفي انتشار نامه نشان 
داد كه ما در وضعيتي هس��تيم كه نياز داريم 
ش��بكه عصبي بدنه جهان را بازسازي كنيم و 

اين همان شبكه ارتباطي است. 
شما در ايتاليا چه کرديد؟

 در ايتاليا نامه مقام معظ��م رهبري را به صورت 
كتاب ترجمه و منتشر كرديم. كتاب شرح نامه در 
اندازه كوتاه و بياني ساده با استقبال زيادي مواجه 
شد و به چاپ دوم هم رسيد. فتح فضا خيلي مهم 
است كه نامه ولي امر مسلمين به همراه داشت. 

تأثيرات را چطور ديديد؟
 همانطور ك��ه گفتم تأثيرات فت��ح فضا خيلي 
اهميت دارد؛ اولين تأثي��ر مهمش اين بوده كه 
باعث شده تا جبهه برنامه ريزي دشمن با رويكرد 
تهاجمي در خيلي از زمينه ه��ا به لاك دفاعي 
كشيده شدند و انديش��مندان آن  جريان خلع 
سلاح شدند. در واقع به نوعي نامه مقام معظم 
رهبري دست آنها را خالي كرد و بست به صورتي 

كه نتوانس��تند فضاي علم��ي و گفت وگوهاي 
درس��ت و منطقي را ميدان داري كنند. بعد از 
نامه حضرت آقا اين ميدان داري برايشان سخت 
شده درعين حال، جريان هايي كه پيش از اين 
داشتيم دوباره جان گرفتند و به تكاپو افتادند و 

احيا شدند؛ اين نكته مهمي است. 
ش�ما تجربه حض�ور در تلويزيون و 

رسانه هاي ايتاليا را هم داريد؟
بله. برنامه اي با ضبط تلويزيوني و مس��تندي 
درباره سواد و ش��ناخت تمدن اسلامي؛ مثلًا 
اين كه يك اروپايي وقتي به ايران سفر مي كند 
نمي تواند راحت نمادهاي تمدني ابنيه تاريخي 
اسلامي ما را بشناسد برنامه  مستندي هم درباره 
شيخ نمر بود كه بعد از شهادت ايشان در بخش 

چند رسانه اي سايت ها منتشر شد. 
نهضت ترجمه در نشر تفكر انقاب و 
تشيع مؤثراست در اين رابطه يكسري 
مؤسسه هايي هم راه اندازي شده است 
مانند مؤسس�ه آثار شهيد مطهري يا 
حفظ آثار امام خميني؛ به نظر شما اين 
مؤسسه ها در ايتاليا چقدر تأثيرگذار 

بوده و آيا خروجي هم داشته اند؟
 تأسف آور است كه بگويم ما در مركز اسلامي رم 
كتاب داريم، ولي كتابخوان نداريم يا با افرادي 
مواجه هستيم كه كتاب مي خوانند ولي امكان 
ارتباط با آنها نيست. به نظرم چاپ و نشر كتاب 
گام بعدي اس��ت. ما به گام هاي مقدماتي نياز 
داريم تا به نتيجه برسيم. ذائقه غربي ها تصويري 
شده است و كمتر نوش��تاري هستند؛ بنابراين 
بايد اولويت ها را درنظر گرف��ت فيلم و كارتون 
حلقه هاي واس��ط گمش��ده اس��ت. اگر هدف 
ارتباط گيري با بدنه مردم اس��ت در اين مدت 
خيلي كم سراغ كتاب آمده اند. من بيشتر مايل 
هستم تا كتاب هايي درباره انقلاب اسلامي آنجا 
توزيع شود. يا نامه مقام معظم رهبري خريداران 
بيشتري دارد؛ اين يك الگوي خوب است. بايد 
كتاب هايي درباره ولايت فقيه، انقلاب اسلامي 
و... به صورتي كوتاه و ساده منتشر نمود؛ يعني 
مسائل استراتژيك و به روز را به زباني قابل فهم 

نوشت و ترجمه كرد. 
به نظر ش�ما اگر انتش�ارات مشهور 
ايتاليايي اين کتاب ها را چاپ کنند يا 
در چاپ مشارکت داشته باشند آيا در 

جذب مخاطب مؤثرتر نيست؟
 قطعاً همين طوراست؛ به خاطر همين مؤسسه 
المهدي برخي كتاب ها را با كمك انتش��ارات 
مش��هور ايتالياي��ي ب��راي ما چ��اپ مي كند 
يا ش��يعيان ايتاليايي خودش��ان ب��ه صورت 
خودجوش كتاب هايي را منتشر مي كنند ولي 
آيين نامه اي تصويب نشده كه چه كتاب هايي 
منتشر ش��ود لذا كار مطالعاتي جامع و كاملي 
نياز دارد تا بدانند چه كتاب هايي چه زماني و 

چطور چاپ و توزيع شود اينها مهم است. 
وضعيت ايرانيان در ايتاليا چطور است؟

 ايرانيان رها و به حال خود هستند چون نقص 
جدي در س��اختار س��فارت و رايزن فرهنگي 
وجود دارد باعث ش��ده تا ايرانيان رها باشند. 
آنها از نخبه هاي فرهنگي اطلاع جزئي دارند، 
كه اين خوب نيس��ت. ارتباط گيري، جلسه و 
نشستي بين ايرانيان و س��فارت ايران وجود 
ندارد كه ب��ه نظرم اين يك نقص س��اختاري 
است. اگر ايراني ها همديگر را نبينند و در ايتاليا 
و فرهنگ آن هضم و جذب بش��وند مشكلات 

زيادي خواهند داشت. 
به نظر ش�ما ب�راي معرفي اي�ران در 

کشوري مثل ايتاليا چه بايد کرد؟
 بايد گروه هدف را بشناس��يم و با بررس��ي آن 
اقدام كني��م. اگر تنها گروه هدف ايتاليا باش��د 
هيچ گاه موفق نمي ش��ويم زيرا ه��دف خيلي 
از كش��ورها اس��ت كه از ما هم قوي تر هستند؛ 
بنابراين بايد ديد كجاي ايتاليا مستعدتر است. 
ما در ايتاليا مي توانيم جزيره هايي را پيدا كنيم 
يعني مخاطبان جزيره اي داش��ته باشيم. اول 
ايتاليا و بعد ايران معرفي ش��ود. ما بايد بتوانيم 
بخش زيادي از ايتاليايي ها كه دچار سردرگمي 
هستند همچنين افرادي كه گرفتار زندگي غربي 
امريكايي ش��ده اند را از هم تفكيك و شناسايي 
كنيم و براي هركدام برنامه داش��ته باش��يم و 
فرهنگ انقلاب اس��لامي و ش��خص رهبري و 

انديشه هاي ايشان را به آنها برسانيم.

از نامه رهبري در ايتاليا استقبال زيادي شد
رئيس مرکز اسامي امام مهدي در ايتاليا:

88498436سرويس فرهنگي

   معصومه طاهري
حجت الاس�ام ابوالفضل امامي ميبدي داراي دکتري روابط بين الملل سياس�ي 12 س�الی 
مي ش�ود که برای تبلي�غ در رم س�كونت دارد و ب�ه عن�وان روحاني مرکز اس�امي »امام 
مهدي« تنها مرکز شيعيان بومي در ايتاليا مشغول به کار اس�ت؛ مرکزي که داراي جايگاه 
و اعتبار وي�ژه اي نزد دولت ايتالياس�ت، ب�راي همين عوام�ل مرکز امام مهدي جلس�ات 
مس�تمري به صورت س�اليانه يا فصلي با وزير اين کش�ور برگزار مي کنند و درباره مسائل 
مختل�ف مربوط به اس�ام و مس�لمانان در ايتالي�ا و اروپا با ه�م گفت وگو دارن�د. فرصتي 
دس�ت داد تا با دکتر امامي در س�فر کوتاهي که به ايران داش�تند گفت وگو داشته باشيم: 

 نقد اسام هاي خودساخته 
در »آسمان آبي شب« منتشر شد
داستان يك واقعه تاريخي

انتشارات کتابستان 
مع�رف�ت رم��ان 
»آسمان آبي  شب« 
نوش��ته عب��اس 
قاض�ي زاده را ک�ه 
داس�تاني بلن��د با 
تم ديني است روانه 
ب�ازار کت�اب ک�رد. 

عباس قاضي زاده در گفت وگو ب��ا مهر درباره اين 
اثر كه س��ومين كتاب وي و دومين اثر داستاني 
او به ش��مار مي رود، اظهار داش��ت: نوشتن اين 
داستان با دو انگيزه انجام ش��د؛ نخست با هدف 
يادآوري ماجراي شش��م بهمن ماه س��ال 6۰ و 
حمله نيروه��اي ضد انقلاب به ش��هر آمل كه به 
لحاظ اهميت تاريخي و سياس��ي آن، به ش��كل 
مستقيم در وصيتنامه حضرت امام)ره( نيز از آن 
ياد شد و تا پيش از اين در قالب داستان كسي به 
آن نپرداخته بود و تنها در اين چند سال چند اثر 
س��ينمايي را ديدم كه بدون اينكه ب��ه اين واقعه 
پرداخته باشند، در حاش��يه آن روايتي داشتند.  
وي ادامه داد: دغدغه دوم من براي نوش��تن اين 
اثر مسئله دينداري و اس��لامي بود كه اين روزها 
در جامعه ما در حال مطرح شدن است. به واقع ما 
بعد از انقلاب در ميان برخي از مسئولان و مردم 
شاهد رويش نوعي تازه از اسلام هستيم كه زاده 
دست خود ماست. يعني جايي كه حس مي كنيم 
نفعي از اسلام نمي بريم چيزي جداي از آن خلق 
مي كنيم و به اسم اسلام به كار مي بريم. من سعي 
كردم با نوشتن اين داستان به اين مسئله ورود و 

انتقادي داشته باشم.  
قاضي زاده ادامه داد: اين رمان با محوريت آشنايي 
يك مسيحي با زني مسلمان شكل گرفته است. 
اين دو تصميم به ازدواج ب��ا يكديگر دارند و براي 
اين منظور آن فرد مسيحي بايد اسلام را بپذيرد 
و به همين خاطر تصميم مي گيرد كه با آن آشنا 
شود. در اين مسير او با پنج نوع از اسلامي كه در 
جامعه رايج بوده آشنا مي ش��ود و به دنبال اسلام 
واقعي است كه سرگذشت او به حادثه سال 6۰ در 
شهر آمل گره مي خورد.  اين نويسنده همچنين 
گفت: اين رمان در س��ال ۹۴ به پاي��ان راه تأليف 
رسيد اما تا زمستان سال قبل نزديك به 2۰ نوبت 
بازنويسي شد تا اينكه در نهايت توانست وارد بازار 
كتاب شود.  رمان »آس��مان آبي  شب« در ۳1۹ 
صفحه با قيمت1۹۵۰۰ تومان از سوي كتابستان 

منتشر شده است.

 »هاليوود، قالب ريز و 
شكل دهنده افكار و انديشه ها« 

کتاب شد
کت�اب »هالي�وود، قالب ريز و ش�كل دهنده 
اف�كار و انديش�ه ها« ب�ه قلم س�يد هاش�م 
ميرلوحي توسط نش�ر معارف به چاپ رسيد. 
يك��ي از راهكارهاي جهودان صهيونيس��ت براي 
رسيدن به اهدافشان كه سلطه بر افكار مردم جهان 
است، ايجاد شك، ش��بهه و ترديد در عقايد ساير 
ملت ها ازجمله مسلمانان است. آنها با ايجاد تزلزل 
فكري در مردم، از طريق فيلم و ساير ابعاد هنري، فرد 
را دچار تشتت فكري مي كنند.  برش هايي از كتاب 
هاليوود بدين شرح است: هاليوود در سلطه كامل 
جهودان صهيونيست است و با اين سلطه و استيلا، 
بر همه افراد و ملت ها كه از محصولات آنها استفاده 
مي كنند، تأثير گذار اس��ت. اين بدان معناست كه 
چنان در افكار و انديشه هاي آنان رسوخ مي كند كه 
ملت ها با عينك، نگاه و بينش جهودان صهيونيست 

مي انديشند! چگونه؟!
جه��ودان ب��ا تبليغ��ات ه��دف دار و موذيانه در 
فيلم هايش��ان، چنان ف��رد را  به عقاي��د، نظريات 
و اعتق��ادات مذهبي اش بي تف��اوت مي كنند كه 
به تدريج، بدون آنكه خودش متوجه باشد، از نگاه 
و ديدگاه آنان درباره همه چيز مي انديشد. چنين 
است كه بسياري از امريكايي ها معتقدند كه هاليوود 
قالب ريز و شكل دهنده افكار و انديشه هاست.   آنها 
با ايجاد تزلزل فكري در مردم، از طريق فيلم و ساير 
ابعاد هنري، فرد را دچار تشتت فكري و بي ثباتي 
كرده و به تدري��ج، عقايد خود را ب��ر آنان تحميل 
مي كنند و مغز، فكر و انديشه آنان را مانند مومي، به 
همان شكل كه مي خواهند، درمي آورند. انديشه هاي 
اصيل و اعتق��ادات و باورهاي مذهبي آنان را چون 
موريانه اي مي جَوَند يا به عبارتي  ديگر، به گونه اي 
ذوب مي كنند. پس از آن، اين افكار ذوب ش��ده را 
كه ديگر با مس��ائل اعتقادي اصيل گذش��ته خود 
رابطه اي ندارد و بي تفاوت شده، در قالب هايي كه 
مدنظرشان است مي ريزند تا از آن به بعد، آنگونه كه 
جهودان مي خواهند، فكر كنند و به  دنيا بنگرند. در 
هر صورت، به مرور، جهودان صهيونيست نظريات 
خودشان را جايگزين مي كنند و افراد با عينك هايي 
كه جهودان بر چشم آنها نهاده اند، به اسلام ناب و 

جمهوري اسلامي مي نگرند.

آلب�وم موس�يقي »س�ربلندان« از 
توليدات مرکز موسيقي حوزه هنري 
به مناس�بت ماه محرم با آهنگسازي 
محس�ن جليلي منتش�ر مي ش�ود. 
آلب��وم موس��يقي »س��ربلندان« كه از 
توليدات فاخ��ر مركز موس��يقي حوزه 
هنري به  ش��مار مي رود با آهنگس��ازي 
محس��ن جليلي و بر اس��اس اشعاري از 
حافظ، مولوي، فاضل نظري، سيد علي 
موس��وي گرمارودي، عمران صلاحي، 
قادر طهماسبي )فريد(، سعيد بيابانكي، 
عليرضا قزوه، عمران صلاحي و حبيب الله 
چايچيان )حسان( س��اخته شده است 
كه همزمان با شروع ماه محرم در حوزه 
هن��ري رونماي��ي مي ش��ود. علي اصغر 
شاه زيدي، قاسم رفعتي، محمد معتمدي، 
حس��ين عليش��اپور، بام��داد فلاحتي، 
اشكان كمانگري و س��روش بخشش از 
جمله خوانندگان حاض��ر در اين آلبوم 
موسيقي هستند.  محسن جليلي درباره 
ويژگي هاي آلبوم »سربلندان« گفت: هر 
قطعه از اين آلبوم، ف��رم خاصي دارد. به 
عنوان مثال بخشي كه ساليان سال است 
در دنيا مورد استفاده قرار مي گيرد، توسعه 
درون زاد است كه در حوزه هاي مختلف 
راجع به آن صحبت مي شود، يعني آنچه 

در دست داريم اصالتش را حفظ مي كنيم 
و بر اساس نياز و امكانات روز استفاده و 

اصالتمان را به روز مي كنيم. 
در واقع ش��اخصه اصلي اين آلبوم همان 
توسعه درون زاد اس��ت. آهنگساز آلبوم 
»سربلندان« سپس در پاس��خ به اينكه 
خوانندگان اثر را بر اس��اس چه معياري 
انتخاب كرده، توضي��ح داد: در اين آلبوم 
انتخاب خوانندگان بر اساس اشعار اتفاق 
مي افتد. كارگروهي در مركز موس��يقي 
حوزه هن��ري نزديك به يك هزار ش��عر 
عاش��ورايي را در چندين مرحله بررسي 
ك��رد و در نهاي��ت به ۵۰ ش��عر انتخابي 
رسيدند كه بنده با مشورت همان دوستان 

از ميان آنها 1۴ شعر را انتخاب كرديم و 
سپس خوانندگاني را كه متناسب با اشعار 
بودند، برگزيديم.  وي درباره تفاوت هاي 
فني اين كار با آلبوم هاي مشابه با موضوع 
محرم و عزاداري سالار شهيدان)ع( گفت: 
قطعاً هر كاري يكسري تفاوت هاي خاصي 
براي خود دارد و اين اثر هم قطعاً متفاوت 
است. زماني كه ش��عر از نگاه موسيقايي 
از نگاه ديگري باش��د، مس��لماً متفاوت 
اس��ت. ما در آلبوم س��عي كرديم صداي 
جديدي داشته باشيم يعني در واقع آنچه 
در اثر مي شنويد صداهايي است كه كمتر 

شنيده ايد. 
جليلي در توضيح اينكه انتخاب اشعار در 

اين آلبوم موسيقي بر اساس چه معياري 
انجام ش��ده اس��ت، بيان كرد: ما چيزي 
حدود ۵۰ شعر در دست داشتيم كه پس 
از مش��ورت هايي با مدير مركز موسيقي 
حوزه هنري آقاي محمدي، با نوعي تفكر 
به برخي اش��عار قديم و جديد ك��ه تا به 
حال كمتر به آنها پرداخته شده است، از 
زاويه هاي ديگري به واقعه عاش��ورا نگاه 
كرديم تا بيشتر جنبه حماسي و عاطفي 
اين كار مدنظر باشد. همچنين نگاه ويژه 
اين اثر، اشعاري در خصوص حضرت زينب 
)س( اس��ت كه در مجموع سه الي چهار 
شعر در وصف ايشان اس��ت كه در بخش 
آهنگسازي اينگونه مي طلبيد كه ما با يك 
حماسه زنانه مواجه شويم.  جليلي درباره 
زماني كه صرف توليد آلبوم »سربلندان« 
شده است، گفت: توليد چنين اثري شش 
الي هفت ماه كار فشرده مي خواهد كه ما در 
سه ماه به شكل شبانه روز كار كرديم تا كار 
را به ايام محرم برسانيم.  آلبوم »سربلندان« 
از تولي��دات فاخر مركز موس��يقي حوزه 
هنري با آهنگس��ازي محس��ن جليلي و 
جمعي از خوانندگان مطرح كشور همزمان 
با ش��روع ماه محرم با حضور هنرمندان و 
اهالي موس��يقي طي مراسمي رونمايي و 

منتشر مي شود. 

حوزه هنري با »سربلندان« به استقبال محرم مي رود

محمدرضا عباسي |  مهر


